
Iz društvenega življenja

DRUGA STOPNJA VISOKOŠOLSKEGA ŠTUDIJA ZA ZDRA VSTVENE
DELA VCE Z VIŠJO IZOBRAZBO

Skupnost zdravstvenih delovnih organizacij SRS je z okrožnico seznanila vse
zdravstvene delovne organizacije, da je vpis za zdravstvene delavce na visoko šolo za
organizacijo dela v Kranju v študijskem letu 1975/76 za drugo stopnjo študija naj-
kasneje do 31. 8. 1975.

Ta okrožnica podrobno seznanja zdravstvene delavce o sistemu študija, v katerega
predpriprave se je aktivno in intezivno vključila tudi Skupnost zdravstvenih delovnih
organizacij. Sicer je čas za vpis že mimo (ker pač preredko izhajamo in z dogodki
kasnimo), vendar naj bo ta informacija o študiju na II. stopnji za tiste, ki se letos niso
vpisali, ker morda niti niso bili o tem dovolj poučeni, a bodo za naslednje študijsko
leto resni kandidati. V tem smislu vas z dopisom Skupnosti zdravstvenih delovnih orga-
nizacij seznanjamo v celoti:

»Že dolgo časa vemo, da je eden od osnovnih pogojev za uspešno poslovanje tudi
v zdravstvu, smiselno oblikovana in izpeljana organizacija dela. Za oblikovanje in izva-
janje racionalne organizacije dela je potrebnoseveda poznavanje teoretičnih izsledkov
in praktičnih dosežkov na tem področju. V naši družbeni uTeditvi, ki temelji na samo-
upravljanju, bi moralo čim večje število samoupravljavcev poznati tudi vse prvine
organizacijskih in družboslovnih znanosti, da bi lahko izbirali optimalne rešitve pri
vseh problemih, o katerih odločajo samoupravni organi.

Razprava na posvetovanju o racionalizaciji v zdraVlstvenih organizacijah združe-
nega dela, katero je pripravila Skupnost dne 14. maja 1975, in sklepi 12. seje sveta
Skupnosti z dne 10. junija 1975 so ugotovili, da brez sistematičnega in ustreznega
izobraževanja tudi na tem področju ne bo mogoče izpeljati trajne racionalizacije pri
izvajanju zdraVlStvenegavarstva.

Skupnost se je zato vključila v že obstoječe priprave za organizacijo drugostopenj-
skega študija za zdravstvene delavce z višjo izobrazbo in spodbudila priprave tudi za
organizacijo tretjestopenjskega študija organizacijskih in družboslovnih znanosti za
zdravstvene delavce z visoko izobrazbo.

Za drugostopenjski študij sta določene predpriprave izvršili že Višja šola za zdrav-
stvene delavce v Ljubljani in Visoka šola za organizacijo dela v Kranju.

Visoka šola za organizacijo dela ima sicer učne načrte za izobrazbo organiza-
torjev dela prirejene za:

- proizvodno usmeritev,
- kontrolo kvalitete,
- računalniško usmeritev in
- organizacijsko pedagoško usmeritev, je pa pripravljena organizirati drugo-

stopenjski študij iz organizacijsko-družboslovnih znanosti tudi za zdraVlstvenedelavce
in izdelati ustrezen program, če bi bilo za to dovolj kandidatov. Zaželeno bi bilo od
40 do 80 kandidatov. To bi z ustanovitvijo posebnega oddelka omogočilo izvedbo
drugostopenjskega študija ob delu.
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Program bi na eni ,strani usmeril obstoječe predmete zlasti za prva dva semestra
na posebno problematiko v zdravstvu, na drugi strani pa bi predvsem v zadnjih dveh
semestrih uvedli nekatere posebne predmete, specifične za organizacijo v zdravstvu
(ne s področja medicinskih znanosti).

Tako na primer obstoji predlog, da bi uvedli predmet epidemiološke metode,
pravno ureditev zdravstvenega dela, programiranje v zdravstvu, zdravstveno vzgojo,
varstvo okolja ipd. Seveda so to za zdaj le predlogi, o katerih bodo - če bo med
zdravstvenimi delavci v zdravstvenih organizacijah združenega dela dovolj, zanimanja
za tak študij - sklepale ustrezne organizacije in organi š9le.

Predvideno je, da bi bil tak oddelek lociran v Ljubljani (če bo zadosti kandida-
tov, pa morda tudi v Mariboru). V skladu s programom dela visoke šole bi v študij
vključevali delavce, ki so sicer redno zaposleni v delovnih organizacijah (študij ob
delu). Zato bodo predavanja organizirana v popoldanskem času in ciklično. Za vsak
predmet bodo zagotovili približno 20 ur predavanj, za matematično statistične pred-
mete pa še enkrat toliko. Ker v tako kratkem času seveda ni mogoče v obliki predavanj
obdelati celotne snovi, je namen predavanj predvsem v tem, da se študentje seznanijo
z načinom študija in vsebino gradiva, ki ga morajo preštudirati. Predavatelji poleg tega
obravnavajo še nekatera vprašanja, ki so bodisi težja ali pa v učbenikih neustrezno
obdelana. Ker trajajo predavanja vsak dan po 5 ur, bi tako vsak predmet absolvirali v
štirih dneh, praviloma v istem tednu.

Ker bi tak dvoletni drugostopenjski študij dopolnil potrebno znanje in usposob-
ljenost za boljšo organizacijo in racionalizacijo dela, menimo, da bo zanj dovolj in-
teresentov.

Vsi, ki se nameravajo vp1sati v to ,smer študija, se morajo prijaviti najpozneje do
31. 7. 1975. Prijava je prvi akt vpisa. Potrebno tiskovino dobite na tajništvu šole ali v
vseh poslovalnicah Mladinske knjige, Državne založbe in založbe Obzorja Maribor.
Prijavi za vpis je treba pril{lžiti:

1. diplomo ali overjen prepis o končanem študiju na prvi stopnji (višji šoli),
2. potrdilo o zaposlitvi,
3. izpisek iz matične knjige rojenih,
4. kratek življenjepis,
5. izjavo o plačilu šolnine (šolnina bo v šolskem letu 1975/76 znašala predvidoma

8.000 din); obrazec dobite v tajništvu šole,
6. dve fotografiji v velikosti 4,5 X 6 cm (za indeks in kartoteko),
7. izpolnjene obrazce, ki se dobijo v tajništvu šole.
Redni rok za vpis v študijskem letu je od 1. do 25. septembra. Predvidevamo, da

bi v letošnjem šolskem letu dali prednost šolanja kandidatom, ki jih bodo poslale de-
lovne organizacije.

Oddelek bi začel z delom jeseni 1975. Razpored predavanj bomo za celo leto
pripravili vnaprej in o tem obvestili pravočasno vpisane študente.

Visoka šola za organizacijo dela v Kranju vabi zdravstvene delavce, ki so končali
višješolski študij in se želijo izpopolniti v organizacijskem znanju; ter tako dokončati
visokošolski študij, da se vpišejo na ta študij.«

Naše cenjene naročnike vljudno prosimo, da Dam vedno sproti javijo morebitno
spremembo naslova aU priimka!

Uprava ZO
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SISTEMATIZACIJA DELOVNIH MEST ZA GLAVNE IN VODlLNE
MEDICINSKE SESTRE ZDRAVSTVENffi USTANOV

Prejeli srna dapis predstajnika infekcijskega addelka splašne balnišnice v Celju
praf. dr. Janka Lesničarja, ki ga je naslavil predsedniku Kamiteja za zdravstva in
sacialna skrbstva SR Slavenije.

Ustanavitev addelka za zdravstvene delavce pri visaki šali za arganizacija dela v
Kranju in razpis za sprejem slušateljev na ta addelek zahtevata ureditev prablema, ki
ga nakazuje praf. dr. Lesničar in je zela aktualen. Zdravstvene delavce v celati se-
znanjama s tem pismam:

»Prosima, da pri urejanju nazivav za zdravstvene delavce abravnavate tudi siste-
mizacija delavnih mest za glavne in vadilne medicinske sestre zdravstvenih ustanav in
skušate najti pri tem čimbalj smatrna rešitev.

Veljavni pravilniki zdravstvenih ustanav a sistemizaciji delavnih mest za glavne
in vadilne sestre že terjajo višja izobrazba. Prav bi pa bila, da se v sistemizaciji za ta
delavna mesta v badače predpiše visaka izabrazba (za sedaj alternativna višja ali
visaka), in ta predvsem za glavne addelčne sestre v balnišnicah in drugih zdravstve-
nih ustanavah. Zahteve teh delavnih mest sa že pri današnjem stanju medicine ta-
likšÍJ.e,palažaj teh sester pa taka pamemben, da se ta mora abaje adražati tudi v pa-
gajih, ki se tičeja njihave vzgaje, izabrazbe in namestitve. Razmere ,same že danes
spadbujaja te kadre, da se izpapalnjujeja ab delu in da dasežeja visaka izabrazba na
fakulteti za sacialagija, na addelku za kadravska-arganizacijska smer. Na ta način si
pa izabrazbi višji kader že pri današnjih zahtevah pridabiva prafil visaka kvalificira-
nega arganizatarja, ki ima v praizvadnji ustrezen naziv. Glavne sestre Sa srednjemu in
nižjemu zdravstvenemu kadru dejanski predstajniki, tj. arganizatarji in svetavalci,
zatO'jim takšen status tudi pripada.

Če bi pravilnik s predpisam a visaki izabrazbi ta gibanje padprl, bi ta pamenila
še večja spadbuda za strakavna izpapalnjevanje, abenem pa ba sedanji višji aziroma
visaki kader trdneje vezala na zdravstvene ustanave. Taki prizadevni in spasabni kadri
bi sicer pa končanem šalanju na drugi stapnji utegnili iskati služba tudi zunaj zdrav-
stvenih ustanav.

Ideja a padabnem farmiranju zdravstvenega kadra je že našla pat v javnast.
»Dela« z dne 11. 1. 1975, str. 18 je abjavila članek »Nava Academia aperasarum«.
Napisal ga je znani esejist in navinar Bagdan Pagačnik. Med drugim pravi: »V pave-
zavi z medicinsko fakulteto že konkretna pripravljama prajekt za nava visaka šala,
namenjena ablikavanju medicinskih delavcev, ki nisa zdravstveni delavci v ožjem
smislu, ta je predvsem za medicinska-tehnične in medicinska pravne in sacialne pasle.
Ta šola ba v kratkem že začela delatL«

Pa marebitni ustanavitvi take visake šale, a kakršni gavari »Dela«, se bada za te
zdravstvene delavce v sistemizaciji marala adpreti delavna mesta z visaka izabrazba.
V tem primeru bi se glavne addelčne sestre na zdravstvenih zavadih pa pravici čutile
zapostavljene in prizadete. Pomen in vlaga zdravstvenih delavcev, ki bi jih formirala
kranjska šola, gotovo ne ba nič večji kakar pamen in vlaga glavnih medicinskih sester,
saj jim je paleg medicinskega dela nalažena še vadstva strežniškega, srednjega in viš-
jega medicinskega kadra.

Po našem mnenju zdravstveni vadstveni kader ne bi smel malče in brez akcije
mimo tega problema. ZatO' pričakujem, da mu baste pasvetili primerna pazarnast«.
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4. SEJA GLA VNEGA ODRORA ZVEZE DRUŠTEV MEDlCINSKIH SESTER
SLOVENIJE

Dne 6. maja 1975 je bila 4. seja glavnega odbora ZDMSS, ki so se je udeležili
poleg članov glavnega odbora še zastopniki področnih društev med. sester, razen za-
stopnice društva Koper.

Kot gostje so bili na seji navzoči Vladka Jan, sekretarka Konference za družbeno
aktivnost žensk, in Kristina Savodnik, sekretarka koordinacijskega odbora za proble-
matiko društev pri republiški konferenci SZDL.

Opomenu mednarodnega leta žensk, predvsem o nerešenih problemih žena z med-
narodnega in domačega vidika, je poročala Vladka Jan.

Na podlagi resolucije OZN v letu 1975 ENAKOPRAVNOST, RAZVOJ in MIR
je v zvezi s to temo glavni odbor sprejel naslednja stališča:

- Na podlagi odločitve ICN, da je letošnji mednarodni praznik medicinskih sester
posvečen mednarodnemu letu žensk, bodo vsa društva medicinskih sester z različnimi
akcijami vse leto uresničevala cilje te resolucije skupno z občinskimi koordinacijskimi
tele si v okviru SZDL in drugih družbenopolitičnih organizacij.

- Še posebej se bomo na podlagi sklepa sekretariata za družbeno aktivnost žensk
pri republiški konferenci SZDL poglobili v problematiko tistih delavk, ki po svoji
poklicni pripadnosti ne morejo biti oproščene nočnega dela (tudi medicinske sestre),
in sodelovali v akcijah za izpeljavo celodnevne šole, ureditev otroškega varstva in iz-
boljšanje položaja kmečke žene.

Za to akcijo je kot pomoč republiški konferenci SZDL imenovana naslednja de-
lovna skupina:

Poldka Arh - predsednik komisije za izvenbolnišnično službo,
Olga Feguš - predsednik komisije za bolnišnično službo,
Marija Jarc - predsednik sekcije za medicino dela,
Breda Podboj - sekretar Zveze DMS Slovenije in
Angela Trlep - predsednk sekcije za patronažno službo.
- Naša stalna skrb še naprej ostane urejanje specifičnih poklicnih problemov

medicinske sestre, predvsem za izboljšanje delovnih pogojev in družbenega vrednotenja
poklica.

- Določiti je treba mejo kazenskopravne odgovornosti za delo v primerih, ko
medicinske sestre ali drugi zdravstveni delavci v timskem delu zaradi preutrujenosti od
dolgotrajnega neprekinjenega dela fizično in psihično ne zmorejo zadanih nalog.

Tov. Kristina Savodnik, sekretar koordinacijskega odbora za problematiko društev
pri republiški konferenci SZDL, obrazloži vlogo SZDL na podlagi zakona o društvih.
V zvezi s to obrazložitvijo so sprejete naslednje smernice za delo društev med. sester:

- Društva med. sester naredijo programsko zasnovo in srednjeročni razvojni pro-
gram ter obstoječa pravila uskladijo z zakonom o društvih. Vse to predložijo v obrav-
navo občinski ali medobčinski oziroma republiški konferenci SZDL, če obsega društvo
več občin.

- Posebni koordinacijski odbori oziroma konference SZDL pregledajo gradivo,
če ni v nasprotju s social~stičnimi načeli, predvsem z vidika skupnih interesov z dru-
gimi družbenimi dejavniki, dalje uveljavljanja delegatskega sistema in rotacije kadrov.

- Ko društva prejmejo pismeno potrditev teh dokumentov od SZDL, dokončno
potrdi Pravi1a občni zbor društva.

- Kadrovanje za vodilne funkcije v društvih poteka usklajeno s SZDL,
- Rok za uskladitev pravnih aktov društev je do 20. 12. 1975.
- Na podlagi potrjenih pravil sklenejo društva samoupravni sporazum za ureja-

nje medsebojnih odnosov z Zvezo DMS Slovenije.
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- Pravila Zveze DMS Slovenije temeljijo po predhodni potrditvi republiške kon-
ference SZDL oziroma njenega koordinacijskega odbora za društva na določilih dru-
štvenih pravil in samoupravnega sporazuma.

- Glavni odbor ZDMSS odklanja pobudo za ustanovitev društev »Pomoč v
stiski« in »psihofizična relaksacija«, ker je spomo, ali bolniki lahko nastopajo kot odlo-
čujoči člani v društvu skupno s strokovnimi delavci.

- Vera Črepinšek, podpredsednik ZDMSS in zadolženi član sekretariata ZDMSS
za stike s SZDL, obrazloži predlog korektur v osnutku pravil DMS. Po temeljiti javni
razpravi glavni odbor sprejme sklepe:

- priloženi predlog pravil društev med. sester, ki je bil predhodno obdelan v
pravni službi republiške konference SZDL, društva med. sester dopolnijo s svojimi
specifičnimi usmeritvami in jih skupno z drugim gradivom čimprej predložijo v obrav-
navo ustrezni konferenci SZDL.

O delu Zveze med. sester Jugoslavije v letu 1974 poroča predsednica ZDMSS
Majda Gorše, ki je po položaju član predsedstva, in sicer:

- Zveza DMS Jugoslavije predstavlja med. sestre iz naše države v mednarodnem
združenju ICN in je bilo v zvezi s tem opravljeno tudi vse potrebno administrativno
delo.

- Spomladi v letu 1974 je bil v Varaždinu zvezni seminar o sladkomi bolezni s
številno udeležbo medicinskih sester iz vse Jugoslavije.

- V oktobru 1974 je bila na Bledu konferenca evropskega združenja medicinskih
sester v okviru lCN z nacionalnimi predstavnicami vseh držav članic iz Evrope.

- Predsedstvo je sprejelo sklep, da se konference nacionalnih predstavnic članic
lCN, ki bo letos v Singapuru, ,zaradi pomanjkanja finančnih sredstev delegacija iz
Jugoslavije predvidoma ne udeleži. Na tej konferenci bo članarina lCN povišana, in
sicer na 3,4 šv. franka letno za članico.

- Zveza DMS Slovenije je organizirala zvezni seminar o onkologiji, ki je bil
letos v aprilu na Bledu in je zelo uspel.

Člani glavnega odbora Zveze 80 nadalje obravnavali še tekočo problematiko Zveze
in društev in med drugim sprejeli tudi naslednje sklepe:

- Koordinacijskemu odboru za načrtovanje družine pri republiški konferenci
SZDL ho poslano poročilo o sodelovanju Zveze DMS Slovenije s koordinacijskim od-
borom na podlagi akcijskega programa v obdobju 1970-1975.

- V upravni odbor društva za boj proti raku je imenovana višja med. sestra
Zlata Rajter.

- Ker bo 18. maja 1975 predvidoma ukinjeno slovensko babiško društvo, naj
društva med. sester včlanijo vse medicinske sestre - babice kot redne in babice kot
izredne člane.

- Zveza DMS Slovenije bo ponovno izdala skripta »Organizacija zdravstvenega
varstva« kot učni pripomoček za zdravstvene šole in strokovne izpite zdravstvenih de-
lavcev.

- V ciklostirani obliki se izda obrazložitev novega zakona o zdravstvenem var-
stvu istega avtorja, kot začasni pripomoček za strokovne izpite zdravstvenih delavcev.

- Ker nÍmamo slovenske izdaje učbenika za nego bolnika, bo Zveza izvedla
akcijo za prevod ustreznega inozemskega učbenika.

- Zveza DMS Slovenije je dobila od kliničnega centra nov opremljen poslovni
prostor v stavbi samskega doma kliničnega centra, Vidovdanska c. 9. (lokal ob cesti).
Staro pohištvo bo nameščeno v kletnem prostoru iste stavbe, kjer bo arhiv in pomožni
delovni prostor.

Glavni odbor izreka vodstvu kliničnega centra javno zahvalo.
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Beležke ob knjigah

PRlROČNIK ZA SOLSKE KUHINJE.
Založil Centralni zavod za napredek go-
spodinjstva, Ljubljana 1975, strani 109,
cena 70 din.

Centralni zavod za napredek gospodinj-
stva že vrsto let proučuje prehrano šolskih
otrok. V tej težnji je pričujoča knjižica
tudi rezultat za sodobno ureditev, opremo
in pripravo zdrave hrane šolskih otrok.
Napisalo jo je devet avtorjev - strokov-
njakov iz področij, ki jih mora pravilna
ureditev šolske kuhinje upoštevati. Tako
priročnik ne govori samo o zdravi pre-
hrani, temveč v veliki meri tudi, kako naj
bodo prostori urejeni in opremljeni.

V tem !smisluavtorji opisujejo naslednje
probleme:

Načrtovanje prehrane (mag. dr. Draži-
gost Pokom, dr. Vera Ragaci, Marija Top-
lak, dipl. vet., Milica Vuga, dipl. ing.)

Uporabnost industrijsko predelanih ži-
vil v šolskih kuhinjah (Milica Vuga, dipl.
ing.)

Jedilniki za prehrano otrok v šolskih
kuhinjah (Marija Toplak, dipl. vet.)

Higiena v šolskih kuhinjah (dr. Vera
Ragaci)

Evidenca v šolskih kuhinjah (Milica
Vuga, dipI. ing.)

Organizacija pri razdeljevanju in uživa-
nju hrane (Marta Hrovatin, predm. učit.
gosp.)

Prostori in oprema šolske kuhinje (Cilka
Malešič, dipl. ekon., Milena Petelinšek-
Bačié, dipl. ing., Branka Tancig-Novak,
dipl. ing. arh.)

Navodila za sestavo in delo komisij za
šolsko prehrano (Marta Hrovatin, predm.
učit. gosp., Milica Vuga, dipl. ing.)

Naslovi poglavij in njih avtorji, strokov-
njaki za področja, ki jih mora zajeti ure-
ditev šolskih kuhinj, nam povedo, da je
knjižica zajela vse, kar je treba upoštevati
za dobro funkcioniranje obratov v pre-
hrani šolskih otrok.

V času, ko se uvaja podaljšano in ce-
lodnevno bivanje otrok v šolah, dobiva
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šola širšo in zahtevnejšo vlogo pri sklad-
nem telesnem in duševnem razvoju učen-
cev. Pri načrtovanju prehrane je treba
uvajati predvsem enaka načela kot za
otroke, ki se hranijo doma, kar je avtor-
jem knjižice oonovno vodilo.

Poleg jedilnikov, ki jih ponavadi v pre-
težni meri zajema tovrstno čtivo, je treba
omeniti nazome fotografije kuhinjske
opreme in pooode, kakor tudi skice in ta-
bele, ki sledijo k sicer kratkim tekstom.

Vsekakor lahko trdimo, da je pričujoča
publikacija koristen pripomoček vsem ti-
stim, ki imajo nalogo, da skrbijo za ureja-
nje šolskih kuhinj in pripravo pravilne
hrane otrok v šolah in varstveno vzgojnih
zavodih.

N. J.

Prim. dr. Rudolf del Cott: MEDICIN-
SKO-TERMINOLOSKI SLOVAR. Izdala
Državna za!ožba Slovenije, leto 1975, str.
207, cena 105 din.

Izšla je tretja izdaja Medicinsko-termi-
nološkega slovarja, dopolnjenega in izpo-
polnjenega z medicinskimi izrazi, ki jih
uporablja srednjiin višji medicinski kader.
Bistvena naloga te izdaje je, da daje smer-
nice in napotke za pravilno pisavo medi-
cinskih terminov v latinskem jeziku. Slovar
zajema sestavek o latinskih in grških pred-
ponah in pripombah ter posebno poglavje
o pravilni rabi latinskih predlogov. Ob
koncu slovarja pa je razpredelnica o
sklanjatvi latinskih samostalnikov.

Medicinsko-terminološki slovar je uspe-
šen pripomoček vsem tistim profilom
zdravstvenih delavcev, ki nimajo zadostne
latinske izobrazbe. Višjim in srednjim
zdravstvenim delavcem, ki opravljajo ad-
ministrativno delo v bolnišnicah in ambu-
lantah zdravstvenih domov, pa je še po-
sebno dobrodošel. Tudi študentom in dija-
kom zdravstvenih šol utegne biti uspešen
učni pripomoček.

N. J.



Zanimivosti

ZDRAVILNO DELOVANJE MASAžE

Masažo uporabljamo pri zdravih in bol-
nih. Pri zdravih predvsem pri športnikih,
pri bolnih pa pri revmatizmu in nekaterih
drugih obolenjih. Pri obojih okrepi kro-
ženje krvi v masiranem tkivu in s tem po-
veča delovanje masiranega telesnega dela.
Kroženje krvi se poveča zaradi razširjenja
kapilar, ki so sicer v mirovanju skrčene
in čakajo na impulz, ki jih razširi in po-
veča množino krvnega pretoka v njih.

Dr. B. B.

PRVI KLlNIČNI MANOMETER

Ko številnim bolnikom in zdravim ose-
bam dan za dnem merimo krvni pritisk,
najbrž ne mislimo na to, da aparat, ki ga
v te namene uporabljamo danes, še ni zelo
dolgo v rabi in da včasih ni bilo tako lah-
ko in hitro izmeriti krvni pritisk.

Zato poglejmo nekoliko nazaj v zgodo-
vino medicinskih odkritij, da vidimo, kdaj
in kdo je izumil aparat za merjenje krvne-
ga pritiska. Kot vemo, merimo krvni pri-
tisk rutinsko na posredni način, to je s
pritiskom, ki je potreben, da zapre arterijo
na roki. V nasprotju s tem je neposredno
merjenje krvnega pritiska intraarterialno,

kar pomeni, da vstavimo merilec v arte-
rijo samo.

Takšno posredno merjenje krvnega pri-
tiska je v medicino uvedel Karel Vierordt
od leta 1853 do 1855. Njegov aparat pa
ni bil praktično dobro izdelan, zato je
dunajski zdravnik Samuel von Basch iz-
boljšal tehnično stran meritev. Princip pa
je bil dobro uporabljiv in je ostal isti.

Dr. B. B.

PITJE MED JEDJO

Ker o slabih oziroma dobrih straneh
pitja med jedjo še ni splošnega soglasja,
povejmo nekaj besed o tem. Pred leti je
prevladovalo mnenje, da pitje med jedjo
le razredči želodčni sok in s tem škoduje
prebavi. Sedaj pa vemo, da tekočina, ki jo
spijemo med obrokom oziroma na poln
želodec, napravi posebno stezo skozi trdno
hrano oziroma da steče kar ob majhni kri-
vini želodčne notranjosti skozi vratarja v
dvanajstnik in tako ne razredči želoďčne
vsebine in tudi ne želodčnega soka. Se-
veda s tem ni rečeno, da velike množine
tekočine med obrokom ne škodujejo vsaj
črevesju in tudi mrzle pijače ni priporo-
čati, ker pri svoji pasaži ohlade vsebino
želodca.

Dr. B. B.

POKAŽI ZDRA VSTVENI OBZORNIK TUDI DRUGlM ZDRAVSTVENIM
DELAVCEM, MORDA SE NAROČE NANJ!
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